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قیمت بلیت هواپیما کاهش پیدا می کند؟
تخلفات ادامه دار ایرلاین ها

شــرق: براســاس آنچه وزیر راه و شهرسازی  �
اعلام کــرده بــود، در صورت حــذف محدودیت 
پذیرش مســافر در پروازهای داخلی، قیمت بلیت 
هواپیما کاهش پیدا خواهد کرد و با توجه به ابلاغ 
پروتکل های بهداشتی جدید که از اول آذرماه اجرا 
می شــود، باید دید این اتفاق خواهد افتاد یا خیر. 
رســتم قاســمی، دیروز در حاشــیه مراسم تودیع 
و معارفه مدیرعامل شــرکت راه آهن در پاسخ به 
ســؤالی مبنی بر اینکه چرا تاکنون تکلیف قیمت 
بلیت هواپیما مشــخص نشــده و ایرلاین ها بدون 
داشــتن مصوبه و اختیار قانونی اقدام به افزایش 
نرخ پروازهای داخلی کرده اند، اظهار کرد: قیمت 
بلیت هواپیما به  دلیل رعایت پروتکل های بهداشتی 
به ویژه محدودیت پذیرش ۶۰ درصدی مســافر در 
پروازهای داخلی افزایش یافته بود که امیدواریم 
با بهبود شرایط کشور از نظر شیوع ویروس کرونا و 
برداشته شدن این محدودیت بتوانیم قیمت بلیت 
هواپیما را تعدیل کنیم. او اضافه کرد: محدودیت 
۶۰ درصدی پذیرش مســافر در ناوگان حمل ونقل 
عمومی براســاس مصوبات ســتاد ملی مقابله با 
کرونــا اتفاق افتاده که هم اکنون در جلســات این 
ستاد در حال بحث و بررسی برای اعمال تغییرات 
اســت. این اظهارات وزیر در حالی مطرح شده که 
در پروتکل اخیر ابلاغ شده آمده است که از ابتدای 
آذرماه محدودیت پذیرش ۶۰ درصدی مســافر در 
پروازهای داخلی برداشــته می شــود و ایرلاین ها 
می توانند برای صد درصد ظرفیت خود در پروازها 
بلیت فروشــی کنند. در این پروتکل آمده است که 
محدودیت ظرفیت حمل مســافر توســط قطار، 
اتوبوس و هواپیما با توجه به وضعیت پوشــش 
واکسیناســیون عمومی و براساس مصوبات ستاد 
مقابلــه با کرونا در نظر گرفته خواهد شــد که در 
تبصره ۱ مصوبه اخیر آمده است که پذیرش مسافر 
در سفرهای برون شهری (شــناورها، اتوبوس ها و 
قطــار) حداکثر ۸۰ درصد ظرفیــت خواهد بود تا 
زمانی که پوشش واکسیناسیون عمومی به بیش 
از ۸۰ درصد برســد و در آن زمان ظرفیت پذیرش 
در ایــن بخش ها به صد  درصد خواهد رســید اما 
در هواپیما پذیرش مســافر صد  درصد است. البته 
کوپه های قطار برای خانواده ها شامل محدودیت 
مذکور نیســت. حالا بایــد دید کــه قیمت بلیت 
هواپیما در ابتدای تیرمــاه بدون مصوبه قانونی و 
تأیید شورای عالی هواپیمایی افزایش یافته بود به 
نرخ مصوب قانونی خود (نرخ نامه آبان ماه ســال 
گذشته) برمی گردد یا آنکه شرکت های هواپیمایی 
بهانه دیگری برای گران فروشــی و افزایش قیمت 
بلیت هواپیما می تراشند؟ علاوه براین دیروز اعلام 
شد شرکت های هواپیمایی همچنان با ظرفیت ۶۰ 
درصد اجازه پــرواز دارند. معاون حمل ونقل وزیر 
راه و شهرسازی گفت: لغو محدودیت مسافرگیری 
در پروازهــا از ابتــدای آذرمــاه اجرا می شــود و 
شــرکت های هواپیمایــی کمــاکان موظــف به 
مســافرگیری با ۶۰ درصد ظرفیت هواپیما هستند. 
«شــهرام آدم نژاد» روز دوشنبه در گفت وگو با ایرنا 
درباره لغو محدودیت فاصله گذاری اجتماعی در 
پروازهــا، افزود: این قانون که مصوبه ســتاد ملی 
کروناست، از ابتدای آذرماه اجرا خواهد شد و فعلا 
شرکت های هواپیمایی موظف به بلیت فروشی با 
همان ظرفیت ۶۰ درصدی در پروازها هســتند. او 
گفت: طبق مصوبه ســتاد ملی مبــارزه با کرونا و 
با توجه به واکسیناســیون اکثر شهروندان تصمیم 
بر تغییــر محدودیت هــا در بخــش حمل ونقل 
برون شهری وجود دارد اما نه از امروز (دوشنبه ۱۰ 
آبان) و این قانون از ابتدای آذرماه اجرا می شــود. 
آدم نژاد با اشاره به طراحی «سامانه امید» توسط 
وزارت کشــور افزود: در حــال بارگذاری اطلاعات 
در این ســامانه هســتیم. او درباره نحــوه کار این 
سامانه نیز گفت: مسافران از ابتدای آذرماه موظف 
هســتند قبل از خرید بلیت مشــخصات واکسن را 
در ســامانه بارگذاری کنند و در صورت تأیید انجام 
واکسیناســیون بلیت آنها صادر می شود. آدم نژاد 
درباره شــرایط مســافرگیری در بخش جاده ای و 
ریلی نیــز گفت: در ســفر با اتوبــوس و قطار نیز 
لغو ظرفیت ۸۰ درصدی مســافرگیری از اول آذر 
مشــروط به داشتن کارت واکسن مســافران، اجرا 
خواهد شــد. دو شب گذشــته معاونت بهداشت 
وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزشکی نسخه 
سوم و جدید پروتکل های بهداشتی مقابله با کرونا 
برای حمل ونقل عمومی برون شــهری را منتشــر 
کرد. براســاس دســتورالعمل جدید، پذیرش صد 
درصدی مســافر در هواپیما مجاز شــد که زمان 
اجرای آن ابتدای آذرماه خواهد بود. همچنین در 
شــناورها، قطار و اتوبــوس ظرفیت مجاز پذیرش 
۸۰ درصد خواهد بود. این محدودیت تا زمانی که 
ســطح واکسیناسیون عمومی به ۸۰ درصد برسد، 
ادامه خواهد داشــت، از دیگر موارد مذکور در این 
ابلاغیه این اســت که برای پروازهای داخلی ارائه 
PCR منفــی ۷۲ ســاعته یا کارت واکسیناســیون 
ضروری اســت. بــرای پروازهای خارجــی ارائه 
PCR منفــی ۹۶ ســاعته و کارت واکســن الزامی 
 PCR اســت؛ همچنین برای ســفرهای جــاده ای
منفی دو ســاعته یا کارت واکسیناســیون و برای 
ســفرهای دریایی خارجی PCR منفی ۹۶ ساعته 
 PCR به  همراه کارت واکســن و دریایــی داخلی
منفــی ۷۲ ســاعته یــا کارت واکســن ضــروری 

برشمرده شده است.
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سهم نفت در بودجه ۱۴۰۱ چه خواهد بود؟

«تکیه بر باد»
شرق: اسحاق جهانگیری، معاون اول رئیس جمهور 
پیشــین ایران، در جریان تصویب بودجه ســال ۱۴۰۰ 
و گیــرودار آن با مجلس جمله ای گفت که ســپس 
بســیار نقل شــد؛ جهانگیری در چنیــن روزهایی در 
آبان ماه ســال گذشــته گفت «بودجــه، چوب ادب 
سیاســت مداران است، به ویژه سیاســت مدارانی که 
شــعار می دهنــد! بودجــه، همــه را ادب می کند و 
ســر خط می آورد». کم کم بحث بودجــه ۱۴۰۱ داغ 
می شود؛ بودجه ای که رشد هشت درصدی را هدف 
قــرار داده که خود بالقوه جای حرف وحدیث فراوان 
دارد. اما بودجه سال ۱۴۰۰ بودجه ای بود که حداقل 
از یک جنبــه حرف  و نقل فراوان درباره آن به وجود 
آمد و آن پیش بینی فروش روزانه ۲٫۳ میلیون بشکه 
نفتــی بود که در آن وجود داشــت که بــا توجه به 
شرایط سیاسی کشــور به باور بســیاری کارشناسان 
خوش بینانــه و دور از واقعیت بود. عملکرد بودجه 
ســال ۱۴۰۰ تاکنون ایــن باور را تأییــد می کند. بنا به 
گزارش ها در چهار ماهه نخســت ســال ۱۴۰۰ تنها ۹ 
درصد از درآمدهای نفتی پیش بینی شده محقق شد. 
میزان تولید نفت ایران در بالاترین میزان خود پس از 
انقلاب به چهار میلیون بشــکه رسید و با کسر میزان 
مصــرف داخلی، ایــران در دوره اوج صادرات نفت، 
۲٫۵ میلیون بشــکه در روز صادر می کرد. زمانی که 
تحریمی در کار نبود و وضعیت حفاری و برداشت و 

بازاریابی نفت در بهترین حالت قرار داشت.
تکیه بر باد

چرایــی تصویــب بودجــه ای بــا چنیــن رقــم 
غیرواقع بینانــه  از میــزان صــادرات نفت، توســط 
مجلســی که همراهی چندانی با دولت نداشــت و 
شــعار بودجه بدون نفت را نیز ســرلوحه کرده بود، 
ســؤالات زیادی به همراه آورد؛ از جمله می توان به 
این جمله قالیباف، رئیس  مجلس، دراین باره در روز 
تقدیم بودجه ۱۴۰۰ اشــاره کرد کــه گفته بود «عدم 
اتکای بودجه به نفت مســئله ای مهم است که این 
مسئله همواره مورد تأکید مقام معظم رهبری است، 
چراکه اتکای بودجه به نفت، شــر مطلق و تکیه بر 
باد اســت». اما چرا مجلس تکیه بر باد کرد، سؤالی 
است همچنان بی پاســخ. درمورد این مسئله هر دو 

طرف مدعی هستند. 
الیــاس نــادران، نماینــده اصولگــرای مجلس، 
پیش بینی ۲٫۳ میلیون بشکه ای نفت در بودجه را به 
گردن دولت می اندازد و اساسا آن را سیاسی می بیند. 
نادران اســفند سال ۱۳۹۹ گفت که زنگنه، وزیر نفت 
وقت، بــا حضور در مجلس گفته بود: «اگر شــرایط 
سیاســی کشــور را به گونه ای فراهم کنیــد تا اینکه 
خارجی هــا به ما اجازه صادرات دهنــد و البته ۶۰۰ 
میلیون دلار هم ســرمایه در اختیارم بگذارید، پس از 
ســه ماه ظرفیت صادرات را به ۲.۳ میلیون خواهم 
رســاند». اما بنا بر گفته نماینده اصولگرای مجلس، 
این شــرط آقای زنگنه، یعنی سازش در خارج برای 
صدور نفت و وابســته کردن بودجه بــه آن، اهرمی 

سیاسی است برای فشار در جهت توافق بین المللی: 
«اینها پیش شرط های بســیار سختی بود، البته نه به 
لحاظ مالی، چرا که کشور در گیر و دار این چند میلیون 
دلار نخواهد بود. اما اینکه حاکمیت را تحت فشــار 
قرار دهند تا شــرایط سیاســی را به نحوی دربیاورند 
که امکان بیشــتری برای صــادرات نفت پیدا کنند و 
در حقیقت بودجه را اهرمی برای فشارهای سیاسی 
در نظــر گرفته اند تا اینکه ســازش صورت بگیرد، ما 
این موضوع را تحمل نکردیم و از دوســتان مشورت 
گرفتیم که بودجه با حداقل وابستگی به نفت بسته 

شود». 
اما بسته نشد و وابســتگی به نفت در بودجه 
۱۴۰۰ چنــان بــالا اســت و چنان محقق نشــده 
نماینده  کــه «شــمس الدین حســینی»،  اســت 
مجلس شورای اســلامی، مردادماه امسال گفت: 
«مهم تریــن بخش درآمــدی بودجه فروش نفت 
است، با توجه به کاهش درخور توجه درآمدهای 
نفتی، دولت باید لایحه متمم بودجه را ارائه دهد 
و محل جدید تأمین این درآمد را تعیین کند؛ چون 
کســری قابل ملاحظه ای در ایــن بخش خواهیم 
داشــت». اتفاقی که نیفتاد و دولت از ارائه متمم 
بودجه خــودداری کرد تا مثل تمــام دولت های 
گذشــته عمل کرده باشــد و بدون متمم بودجه 

سال را به سر بیاورد.
میراث هاشمی است!

به هر صورت دولت سیزدهم میراث بر بودجه ای 
شــد که با محقق نشــدن درآمدهای نفتی کســری 
بودجه هنگفت دارد. اما میرکاظمی، رئیس سازمان 
برنامه وبودجه که از نخســتین روز کار خود جلسات 
بودجــه ۱۴۰۱ را تشــکیل داد، وابســتگی بــه نفت 
را عمیق تر از امســال و پارســال می دانــد و آن را به 
سال های دولت هاشــمی بازمی گرداند. میرکاظمی 
روز ۲۲ شــهریور گفت: «راهبردهای توســعه مبتنی  
بر توزیــع درآمدهای نفتی که میــراث به جای مانده 

از آغاز دولت های ســازندگی در کشــور است بدون 
انجــام مطالعــات عمیــق رویکردهای توســعه ای 
وضعیت اقتصادی را روزبه روز پیچیده تر و سخت تر 
کرده اســت که عزم دولت ســیزدهم در اصلاح این 
راهبردها خواهــد بود». اما محتــوای بودجه ۱۴۰۱ 
کــه میرکاظمی باز از روز نخســت حــرف از اصلاح 
ســاختاری و تغییر ریل آن زد هنوز روشــن نیست و 
حرف هایی کلی درباره آن منتشــر شــده اســت که 
مســئله نفت هم از آن مستثنا نیست. در بخش نامه 
برنامه وبودجــه ســال ۱۴۰۱ که روز بیســتم مهرماه 
توسط ابراهیم رئیسی، رئیس دولت صادر شد، آمده 
اســت که «اگرچه به  طور ســنتی قریب به نیمی از 
درآمدهــای بودجه عمومــی از محل نفــت تأمین 
می شــده اســت، لیکن اعمال تحریم های ظالمانه و 
کاهش شــدید درآمدهــای ارزی حاصل از صادرات 
نفــت، تنظیــم بودجه را بــا دشــواری های فراوان 
روبه رو کرده اســت که انتخــاب روش های مخرب 
بــرای جبران آن، می تواند آثــار منفی و زیان باری به 
دنبال داشته باشــد و منجر به بی ثباتی شود». اشاره 
دیگری به موضوع نشــده اســت و از قســمت دوم 
این بند برداشــت های چندگانه می شــود انجام داد. 
روش های مخــرب جبران چه هســتند و آثار منفی 
آنها چیست و به بی ثباتی در چه حوزه یا حوزه هایی 

منجر می شود؟
دراین بــاره «محمدرضــا پورابراهیمــی»، رئیس 
کمیسیون اقتصادی مجلس، دوشنبه، ۱۰ آبان گفت: 
«درباره اینکه منابع فروش نفت را در بودجه ســال 
آینده نادیده بگیریم، این گونه نیست، اما اینکه میزان 
فــروش نفــت و درآمدهــای آن در بودجه عمومی 
کشور آورده شــود این موضوع جای بحث دارد». او 
گفت تجربیات سال های گذشته در تحریم های نفتی 
را در بودجه نویسی سال ۱۴۰۱ در نظر بگیریم و «حتی 
اگر بتوانیم به منابع نفتی خودمان در ســال آینده با 
توجه به شــرایط تحریمی دست پیدا کنیم حتما باید 

ســهم درآمدهای نفتــی در بودجه به ویــژه بودجه 
عمومی را کاهش دهیم». ســخنانی که گرچه نوری 
اندک بر ایــن موضوع می افکند امــا همچنان جای 

ابهام در آن هویدا است.
کار مجلس بود

با یک کارشــناس مطــرح بودجه کشــور در این 
زمینه تماس گرفتیم که صحبت های خود را به بعد 
از انتشار لایحه بودجه ۱۴۰۱ محول کرد، اما فی الحال 
به شرط عدم افشای نام به «شرق» گفت: «صحبت 
از تغییر ریل در بودجــه می کنند اما این نباید در حد 
حرف باشــد، باید اصلاح ســاختاری انجــام بگیرد. 
باید هزینه های غیرضروری حذف بشــود. به بیان او، 
فرهنگ قناعت پیشــه کنیم. مجلــس اول از همه از 
کاهش بودجه خودش آغاز کند. بودجه ای که سال 
گذشته آن را به شــدت افزایش داد و از ۵۷۱ میلیارد 
تومان به ۹۹۱ میلیارد تومان رســاند». از نقش نفت 
می پرســیم و اتفاقی که در بودجــه ۱۴۰۰ افتاد. این 
کارشــناس بودجه، مجلس را مسئول آن می داند و 
می گوید: «ســهم نفت را که مجلس در بودجه بالا 
برد. شما ببینید سهم نفت در لایحه دولت ۱۹۹ هزار 
میلیارد تومان دیده شده اما در قانون رسیده به ۳۴۹ 
هزار میلیارد تومان. یعنی در مجلس بوده که سهم 
نفت از بودجه افزایش پیدا کرده اســت». می پرسیم 
با چه منطقی؟ می گوید این را باید از مجلس انقلابی 
پرســید که با چه منطقــی آن هم وقتی شــعارش 
قطع وابســتگی بــه نفت بود وگرنه «مــا که از خدا 
می خواهیم از ســهم نفت در بودجه خلاص شویم 
و درآمدهــای آن را صرفــا هزینه مســائل عمرانی 
و ســرمایه گذاری های بین نســلی کنیم. این کار هم 
فقط با تغییر ســاختار حقیقی دولت ممکن است». 
می پرسیم در بودجه ۱۴۰۱ چه اتفاقی محتمل است 
و سخنان پورابراهیمی به چه معنا است که پاسخ آن 
را به بعد موکول می کند. با غلامحســین حسن تاش، 
کارشــناس نفت، تماس گرفتیم و از میزان تخمینی 
فروش نفت در ســال آینده پرســیدیم کــه می گوید 
نباید بیشــتر از ۴۰۰ تا ۵۰۰ هزار بشــکه در روز باشد. 
می پرسیم در بخش نامه بودجه از راه های جایگزین 
مخرب و بی ثبات کننده برای درآمدهای نفتی سخن 

به میان آمده است. 
این کارشــناس ارشد نفت می گوید: «اطلاع دقیق 
که در دســت نیســت، اما تنها گزینه افزایش قیمت 
بنزین و حامل های انرژی اســت. مالیات که فعلا در 
شــرایط رکودی در حداکثر خود هم قرار دارد و فشار 
بیشتر ممکن نیســت. به نظر راه دیگری نمی ماند». 
پــس آیا بودجــه کوچک یا انقباضــی خواهد بود و 
ایــن به کدام بخش فشــار می آورد؟ «حســن تاش» 
باز با احتیــاط می گوید نظری نــدارد اما به احتمال 
بیشترین لطمه را بودجه عمرانی خواهد خورد، چون 
هزینه های جاری و حقوق را که کاری نمی شود کرد. 
اما بودجــه ۱۴۰۱ با نفت چه می کنــد؟ آیا از تجربه 

۱۴۰۰ چنانچه گفته شده استفاده خواهند کرد ؟

شــرق: اگرچه داستان مازوت سوزی در زمستان خبر تازه ای نیست اما به 
نظر این بحث در روزهای آتی هم خبرســاز خواهد شــد. تازه ترین اخبار 
می گوید امسال مازوت سوزی نیروگاه ها محدود خواهد بود؛ همین دیروز 
معاون راهبری تولید شــرکت مادرتخصصی تولیــد نیروی برق حرارتی 
ایران گفت: ســوخت مازوت در هماهنگی با سازمان محیط زیست تنها 
در نیروگاه هایی که مجاز باشند مورد استفاده قرار خواهد گرفت. «ناصر 
اســکندری» این سخنان را دیروز و در حاشیه بیســت ویکمین نمایشگاه 
بین المللی صنعت برق ایران در نشســت خبری بیان کرد و توضیح داد: 
تلاش بر اســتفاده از سوخت گاز و سوخت جایگزین است اما در صورت 
اضطرار اســتفاده از ســوخت مازوت در نیروگاه هایی انجام خواهد شد 
که مشــکلی برای محیط زیســت ایجاد نکنند. او نیــروگاه را موجودی 
زنده دانســت که همواره باید مورد رســیدگی و توجه قرار گیرد و گفت: 
کشــورمان دارای نیروگاه های متعددی است که سوخت دریافت کرده و 

برق تحویل می دهند.
معاون راهبری تولید بــرق حرارتی ادامه داد: اکنون یک هم گرایی و 
همکاری بســیار خوبی در زمینه تأمین ســوخت مورد نیاز نیروگاه ها در 
فصل زمســتان شــکل گرفته و همه تلاش بر این اســت که نیروگاه ها با 
مشکل روبه رو نشــوند. اســکندری افزود: مبنای بهره برداری نیروگاه ها 
استفاده از ســوخت گاز است که ایدئال ترین سوخت برای آنهاست. وی 

گفت: این ســوخت به دلیل افزایش مصرف آن در زمستان برای صنایع 
و نیروگاه هــا با محدودیت روبه رو می شــود. اگر مردم فقط ۱۰ درصد در 
مصارف خود صرفه جویی کنند هیچ مشکلی در تأمین سوخت نیروگاه ها 
ایجاد نخواهد شــد. معاون راهبری تولید برق حرارتی ادامه داد: از ۱۲۳ 
نیروگاه کشــور ۱۶ نیروگاه امکان اســتفاده از مــازوت را دارند که مخزن 
سوخت چهار نیروگاه پلمب اســت و فقط ۱۲ نیروگاه امکان استفاده از 
مازوت را دارند. اســکندری گفت: امسال برنامه تعمیرات در حال انجام 
اســت که بر این اساس ۱۰۴ هزار مگاوات نیروگاه در حال تعمیرات بوده 
به این معنا هر روز ۱۰ هزار مگاوات نیروگاه برای تعمیرات از مدار خارج 

می شــوند. او به تلاش بــرای کاهش مصرف آب در نیروگاه ها اشــاره و 
خاطرنشــان کرد: تلاش جدی بر این اســت که اســتفاده از پســاب در 
نیروگاه ها جایگزین مصرف آب شــود. معاون راهبری تولید برق حرارتی 
ادامــه داد: احــداث تصفیه خانه در برخــی نیروگاه های شهرســتان ها 
اجرائی شــده که کرمــان، آذربایجان، تهــران و نیــروگاه مفتح از جمله 
آنهاســت. اســکندری گفت: همچنین تلاش می شود از برج های خشک 
در نیروگاه هایی کــه تصفیه خانه ندارند برای کاهش مصرف آب محقق 
شــود. وی درباره وضعیت نیروگاه زمین گرمایی مشکین شهر هم افزود: 
این نیروگاه نسبت به کل شبکه ظرفیت پایینی دارد و پیش بینی می شود 
سال آینده خروجی الکتریکی آن حاصل شود. موضوع دیگر این نشست 
هــم خبر پنج  هــزار میلیارد تومــان هزینه تعمیــرات نیروگاهی بود که 
معاون راهبری تولید برق حرارتی با بیان اینکه هیچ محدودیتی در تأمین 
اعتبارات مورد نیاز تعمیرات ایجاد نشــده گفت: هزینه تعمیرات حدود 
پنج  هزار میلیارد تومان برآورد می شــود. اسکندری افزود: نیروگاه تلمبه 
ذخیره ای سیاه بیشــه هزار مــگاوات برق تولید می کند که کمک بســیار 
خوبی به شــبکه در زمان پیک بار است. وی درباره نیروگاه سیریک ادامه 
داد: ال سی این نیروگاه باز شده و فعالیت های آن با کشور خارجی شروع 
شده اســت. معاون راهبری تولید برق حرارتی گفت: ظرفیت عملی آن 

هزارو ۲۰۰ مگاوات است که تا دو سال آینده بهره برداری می شود.

مهر: وزیر اقتصاد اعلام کرد که برنامه ما پیش بینی پذیر 
کردن اقتصاد و حــذف قیمت گذاری های مضر برای 
بازار در صنایع بورســی اســت و به زودی خبر تغییر 
نظــام قیمت گذاری خــودرو توســط وزارت صمت 

منتشر خواهد شد.
 احســان خاندوزی، وزیر اقتصاد، در جلسه ای با 
مدیران ارشــد حدود ۳۰ شــرکت بزرگ بورســی که 
از ساعت شــش صبح روز گذشــته در محل وزارت 
اقتصــاد برگزار شــد، با اعــلام این خبــر اظهار کرد: 
از این پــس دولت بیشــتر به  دنبال جبران کســری 
بودجه از طریق مولدســازی دارایی و فروش اموال 
مازاد اســت. وی ادامه داد: وظیفــه وزارت اقتصاد 
و ســازمان بورس، توســعه ابزارها و نهادها و ایجاد 
بازاری شفاف و کارا و پیش بینی پذیر است. خاندوزی 

گفت: در گذشته برای تغییرات مکرر قیمت خوراک، 
نرخ تسعیر ارز بانک ها، قواعد پالایشی ها و فراخوان 
عموم به ســهامداری مســتقیم، اشــتباهات بزرگی 
صورت گرفته که بایــد با همکاری وزارت های نفت، 
صمت، بانک مرکزی و سازمان بورس شاهد کاهش 
این اشــتباهات و ایجاد اطمینان در بازار باشیم. وزیر 
اقتصــاد در این جلســه از اجمــاع وزارت اقتصاد و 
وزارتخانه هــای نفت، صمت و بانــک مرکزی برای 

رونق بورس خبر داده است.
 خاندوزی در این جلســه گفته «شــواهد قطعی 
نشــان می دهد بازار ســرمایه در بلندمدت بیشترین 
بازدهــی را در مقایســه با بازارهای رقیب داشــته و 
نــگاه ما به بازار حرفه ای و بلندمدت اســت، البته با 
نگاه به کوتاه مدت هم اطلاعات سودآوری شرکت ها 

نشان می دهد چشم انداز روشن است و جای نگرانی 
برای تصمیم هیجانی نیست». به گفته وزیر اقتصاد، 
«وظیفــه وزارت اقتصاد و ســازمان بورس توســعه 
ابزارهــا و نهادهــا و ایجــاد بازاری شــفاف و کارا و 
پیش بینی پذیر اســت. بازار بدهی مکمل بازار سهام 
است نه رقیب آن، خالص تأمین مالی دولت از اوراق 
در دو ماه دوره بنده بســیار اندک و ناچیز و در ۴۰ روز 
اخیر صفر ریال بوده، هرچند فضای مجازی پر است 
از اطلاعــات غیردقیق. از این پس هم دولت بیشــتر 
به  دنبال جبران کســری بودجه از طریق مولدسازی 
دارایی و فروش اموال مازاد اســت». خاندوزی تأکید 
کــرده که «برنامه مــا پیش بینی پذیر کــردن اقتصاد 
و حــذف قیمت گذاری های مضر به بــازار در صنایع 
بورسی است و به زودی خبر تغییر نظام قیمت گذاری 

خودرو توســط وزارت صمت منتشــر خواهد شد». 
ســخنگوی اقتصادی دولــت گفته «من بــه  دنبال 
پیش بینی پذیــر کردن نرخ های کلیــدی اقتصاد و به 
تبع آن، بورس هســتم تا نااطمینانــی از بازار زدوده 
شود. در گذشته برای تغییرات مکرر قیمت خوراک و 
نرخ تسعیر ارز بانک ها و قواعد پالایشی ها و فراخوان 
عموم به ســهامداری مســتقیم اشــتباهات بزرگی 
صورت گرفته اســت که باید با همکاری وزارت های 
نفت و صمــت و بانــک مرکزی و ســازمان بورس 
شــاهد کاهش این اشــتباهات و ایجــاد اطمینان در 
بازار باشیم. برای اعتمادآفرینی در حال اجماع سازی 
بــا وزارت هــای نفــت و صمــت و بانــک مرکزی 
هســتیم تا آنجا هم خبرهای امیدبخشی به اقتصاد

 منتقل کنیم».

آیا قیمت گذاری لوازم خانگی
 شفاف می شود؟

رئیس اتحادیه فروشندگان لوازم خانگی گفت که  �
در جلسه دو روز پیش تولیدکنندگان و توزیع کنندگان 
لــوازم خانگــی بــا معــاون اول رئیس جمهــوری، 
توزیع کنندگان درخواســت کردند شرکت های تولیدی 
لیست ســه ستونه قیمت شــامل قیمت درِ کارخانه، 
عمده فروشــی و قیمت مصرف کننــده را اعلام کنند. 
اکبــر پازوکی درباره جزئیات جلســه فعــالان حوزه 
لوازم خانگــی با مســئولان وزارت صنعت، معدن و 
تجارت (صمت) و معاون اول رئیس جمهوری گفت: 
همچنین درخواســت ما این است که این لیست برای 
تأیید به سازمان حمایت ارائه و سپس در سامانه ۱۲۴ 
ثبت شود و شرکت ها موظف شوند لیست قیمت را به 
اتحادیه و بنکداران ارائه کنند. او افزود: علت خواست 
یادشده این است که در صورت شکایت از گران فروشی 
امکان پاسخ دادن باشد. اگر تغییر قیمتی صورت گیرد 
که تولیدکننده در آن دخیل باشد بتوانیم از تولیدکننده 
حمایت کنیم و اگر افزایــش قیمت توزیع کننده را زیر 
ســؤال ببرد می توانیم از خودمــان دفاع کنیم. رئیس 
اتحادیه فروشندگان لوازم خانگی با اشاره به موافقت 
برخــی تولیدکنندگان با این پیشــنهاد، در پاســخ به 
اینکه آیا مقرر شــده تولیدکنندگان قیمت کالا را روی 
محصول درج کنند؟ تصریح کرد: وقتی لیســت سه 
ستونه قیمت ارائه شود، دیگر فرقی ندارد قیمت روی 
محصول درج شود یا نه. چراکه قیمت ها در دسترس 
عموم قرار خواهد داشــت. اتفاقــا درج قیمت روی 
کالا اتفــاق خوبی خواهد بود کــه همه این موارد به 
تصمیم سازمان حمایت بستگی دارد. پازوکی با بیان 
اینکه در این جلسه دغدغه و مشکلات تولیدکنندگان 
و توزیع کنندگان مطرح شد، تصریح کرد: فروشندگان 
همیشــه نوک پیــکان موضوعات مختلــف از جمله 
گران فروشی، قاچاق و احتکار هستند، تصریح کرد: در 
این جلسه تأکید کردیم که توزیع کنندگان نباید متهم 
به این تخلفات باشــند. متولی قاچاق و قیمت گذاری 
مشخص است و متولی تولید کالا نیز کارخانه است. 
همچنین به گفته وی در این جلســه تأکید شــده که 
فروشــگاه داری کار توزیع کنندگان اســت که برای آن 
مالیات هم پرداخت می کنند. پس تولیدکنندگان نباید 
فروشــگاه اختصاصی یا زنجیــره ای راه اندازی کنند. 
البته شرکت ها می توانند برند شاپ دایر کنند و کالای 

خود را در معرض بازدید مردم قرار دهند.

پیش بینی «عشقی»
 از وضعیت بورس

مهر: رئیس ســازمان بورس و اوراق بهادار ضمن  �
توضیــح درباره میــزان فروش اوراق توســط دولت، 
درمورد اینکه وضعیت بازار چه زمانی بهبود می یابد؟ 
گفت: قرمزی بازار ناگهانی ایجاد نشده که ناگهانی هم 
از بین برود، بلکه وضعیت به مرور بهتر خواهد شــد. 
مجید عشــقی در گفت وگوی زنده تلویزیونی با تأکید 
بر اینکه ســازمان در تلاش اســت که بازار سرمایه به 
ثبات برســد، اظهار کرد: نمی توان گفت مردم سرمایه 
خــود را نمی آوردند. ما تــلاش داریم بــازار به ثبات 
برسد. هم رشدهای شدید و هم نزول های شدید برای 
بازارها ســم اســت. او با بیان اینکــه مهم ترین بحث 
امروز کســری بودجه و انتشار اوراق است، اظهار کرد: 
به اندازه کشــش بازار اوراق منتشــر می شود. دولت 
همه کســری بودجه خود را از بــازار تأمین نمی کند و 
بخش عمده آن از منابع دیگر تأمین می شــود. در ۴۰ 
روز گذشــته هیچ اوراقی فروخته نشده است. رئیس 
ســازمان بورس ادامــه داد: گاهی تصویــری درمورد 
اوراق منتشر و اعلام می شود این حجم توسط دولت 
فروخته شده، درحالی که از سوی دولت فروخته نشده 
است. در ضمن خریداران اوراق و سهام با هم متفاوت 
هســتند. کسی که اوراق می خرد برنامه متفاوتی دارد 
و با خریداران ســهام فرق می کند. عشــقی با تأکید بر 
اینکه سازمان به دنبال توقف قیمت گذاری دستوری و 
جلوگیری از رانت است، گفت: نمی شود سرمایه مردم 
را جذب کنیم و بعد دست در جیب شرکت ها کنیم و 
سودشان را بگیریم. در فولاد و پتروشیمی این وضعیت 
بود که رفع شــد. مردم مطمئن باشند که ما از منافع 
شــرکت ها حفاظت خواهیم کــرد. وی درمورد اینکه 
گفته می شود شرکت ها سود نمی دهند، توضیح داد: 
با صنایع معدنی و فلزی جلســه داشتیم و مشخص 
شــد طرح های توســعه زیادی دارند. راه ثبات بازار از 
طرح های توسعه شرکت ها می گذرد. رئیس سازمان 
بــورس ادامه داد: وضعیت فعلی و جو نا امیدی بازار 
ســیکل هایی اســت که چندین بار تجربه شده است. 
ســال های ۱۳۸۳ و ۱۳۹۲ همیــن وضع بوده اســت. 
البته قطعا شدت و گستردگی افرادی که درحال حاضر 
درگیر بازار ســرمایه هستند فرق می کند. اکنون حدود 
۵۸ میلیون کد ســهامداری وجود دارد و به نوعی کل 
جمعیت کشــور درگیر بازار هســتند. عشقی درمورد 
وضعیت بازار نیــز گفت: قرمزی بــازار ناگهان ایجاد 
نشــده است که ناگهان هم از بین برود. وضعیت بازار 
به مرور بهبود یافته و ان شاءاالله از همین امروز قرمزی 
تابلو کاهش پیــدا خواهد کرد. به گفته وی، نســبت 
p/e نمادها به چهار رســیده و قیمت سهام جذاب و 
شرایط بنیادین بازار بســیار خوب است. صندوق های 
بازارگردانی در این مدت خریدهای خوبی انجام دادند 
و این روند ادامه خواهد داشت و مردم نگران نباشند. 
رئیس ســازمان بورس و اوراق بهــادار تأکید کرد: به 
دلیل تغییرات مدیریتی وقفه یک ماهه در اطلاع رسانی 
سازمان بورس ایجاد شده است. ان شاءاالله از این پس 
به صورت منظم اطلاع رســانی خواهد شد تا مردم به 

کانال رسمی انتشار اطلاعات دسترسی داشته باشند.

معاون برق حرارتی وزارت نیرو مطرح کرد
مازوت سوزى در نیروگاه هاى مجاز محیط زیستى

در جلسه وزیر اقتصاد با حقوقی ها اعلام شد
اجماع 3 وزارتخانه و بانک مرکزى براى رونق بخشى به بورس
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